
 

 

 

 

 

 
 

                                                                                          محل مهر یا امضاء مدیر                                                           راهنمای تصحیح ردیف 
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 معنی کلمات زیر را بنویسید. 

راسّی: ت(  هاداستان  قِصَص: پ(  ستون  عَمود: ب(  فراموشی  نِسیان: الف( 
َ
 هاصندلی  ک

د: ح(  چوبی  : ج( خشََبٌ  شخص، انسان  المَرء: ث( 
َ
حنُ: خ(   پسر  وَل

َ
 ما ن
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 جمله های زیر را ترجمه کنید. 

قشِ فِِ الحَجَرِ« الف( 
َّ
الن

َ
رِ، ک

َ
غ  ترجمه:   ←  »العِلمُ فِِ الصِّ

 دانش در کودکی، مانند نگارگری بر سنگ است. 

ةِ » ب(
َ
 ترجمه:  ←  « هاتانِ البِنتانِ، فائِزَتانِ فِ المُسابَق

 این دو دختر )این دختران(، در مسابقه برنده هستند. 

ینِ »پ( 
َ

خرٌ لِلوالِد
َ
، ف

ُ
الِح  الصَّ

ُ
د

َ
 ترجمه:   ←  «الوَل

 فرزند شایسته، افتخاری برای پدر و مادر است.

 »ت( 
ُ
 هذِهِ المَدرَسَة

ٌ
ة َ بیر

َ
 ترجمه:  ←«  ، ک

 این مدرسه، بزرگ است.
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 با ذکر مثال توضیح دهید. ؟ جمع چند نوع است

سالم خود بر دو نوع است: الف( جمع مذکر ب( جمع  . جمع سالم )جمع 2. جمع مکُسََّر 1جمع دو نوع است؛ 

 مؤنث( 

جَرَة)مفرد:    أشجارجمع مُکسََّر:  
َ

، مُجاهِدِینَ (/ جمع مذکر سالم:  ش
َ
ون

ُ
(/ جمع مؤنث سالم:   مُجاهِد)مفرد:   مُجاهِد

ات 
َ

 ( مُجاهِدة)مفرد:   مُجاهِد
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 رتان را بنویسید.(جای خالی را با گزینه مناسب کامل کنید. )دلیل انتخاب گزینه مورد نظ

م الف(  
ُ
نت

َ
َأ

َ
ون

ُ
ح

ا
لَّ
َ
            .                ناجِحُون ف

ٌ
حات

َّ
لَّ

َ
             ف

َ
حُون

َّ
لَّ

َ
 ف

است و برای جمع مذکر وضع شده است پس فلاحون که هم جمع است و هم مذکر   9چون انتم ضمیر شماره  

 گزینه مناسب ما است. 

 ب( 
ُ
د

َ
ولَ

َ
 الأ

َ
َ، أولئِک

َ
  مَسُرورُون

َ
         .   مُمتازِون

َ
      رانِ مَسُرو            مَسُرورُون

 آموزش و پرورش شهر تهران  کل  اداره ی

 تهران  2ه  منطق اداره ی آموزش و پرورش

 مرزداران واحد سرای دانش پسرانه دولتیغیر  دبیرستان

 1403- 1404سال تحصیلي  اول نوبت    میانسؤالات    کلید

 عربي هفتم نام درس: 

 بهمن احمدینام دبیر: 

 14/08/1403 تاریخ امتحان:

 عصر  / صبح  ......... امتحان:ساعت 

 دقیقه  50مدت امتحان: 



 

ین گزینه برای ما مسرورون است.   چون اولاد جمع است پس بهیر

َ  پ(
 
 َتِلک

ٌ
ة

َ
، مَجهُول

ُ
                                 .       الجَزیرَة

َ
        تِلک

َ
 ذلک

 اشاره شده است( الجزیرة است و آن مؤنث است پس تلک گزینه صحیح است.چون مشار الیه ما )چیزی که به آن 

 ت( 
َ

بَلَُ ذلک
َ
 الج

ٌ
فِعَة

َ
                         .        ، مُرت

ُ
جرَة

َّ
 الجَبَلُ               الش

 چون ذلک اسم اشاره به مذکر است پس الجبل گزینه صحیح است.
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 مشخص کنید و مفرد هر کدام را همراه با ترجمه آن بنویسید.های مکََسَّر، سالم و مثنی را  جمع

. الف(   راسیِّ
َ
 الک

َ
 عَلَ

َ
جَالُ، جالِسُون  الرِّ

َ
 های نشسته هستند.این مردان، بر روی صندلی  أولئِک

جَالُ    : جمع مکسر )مردان( مفرد: رَجُل/ الرِّ
َ
 ها( مفرد: جالِس : جمع مذکر سالم )نشسته جالِسُون

راسیِّ  
َ
 ها( مفرد: کُرسی  : جمع مکسر )صندلیالک

 ب( 
ُ
مان

َ
 وَ الأ

ُ
ة حَّ تانِ، الصِّ

َ
 دو نعمت ناشناخته هستند؛ سلامتر و امنیت  . نِعمَتانِ مَجهُول

ة 
َ
تانِ: مثتِ مؤنث )دو ناشناخته( مفرد: مَجهُول

َ
 نِعمَتانِ: مثتِ مؤنث )دو نعمت( مفرد: نِعمَة / مَجهُول

بِ پ( 
ُ
ت

ُ
الِ وَ الکِبَارِ. فِِ ک

َ
طف

َ
ٌ لِلأ صَصِ، عِیََ

َ
 در کتابهای داستان، پندهایی برای کودکان و بزرگان است.  الق

ب
ُ
ت

ُ
صَصِ  ها( مفرد: کتاب/ : جمع مکسر )کتاب ک

َ
ة/ : جمع مکسر )داستان الق ٌ  ها( مفرد: قِصِّ : جمع مکسر  عِیََ

ة/ أ ( مفرد: عِیََ ال)پندهایی
َ
طف

َ
 : جمع مکسر )بزرگان( مفرد: کَبیر الکِبَارفل/ : جمع مکسر )کودکان( مفرد: طِ لأ

حیاءِ ت( 
َ
 الأ

ُ
 نادایِ، مرگ زندگان است.  . الجَهلُ، مَوت

حیاءِ: جمع مکسر )زندگان( مفرد: 
َ
 حَّ الالأ

ینِ ث( 
َ

، فِ رِضا الوالِد ِ
ه

 رضایت خدا، در رضایت پدر و مادر است.  . رِضا اللّ

ینِ: مثتِ مذکر است )پدر و 
َ

 مادر( مفرد: الوالِدالوالِد
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 » با   «ا»هذشباهت و تفاوت  
َ

 چیست؟  «تِلک

 شباهت: هر دو اسم اشاره هستند/ هر دو برای اشاره به مفرد هستند. 

 برای اشاره به دور/ هذتفاوت: 
َ

 هذا برای اشاره به نزدیک است ولی تِلک
َ

ا برای اشاره به مذکر است ولی تِلک

 برای اشاره به مؤنث 

« با   »هؤلاءِ«شباهت و تفاوت  
َ

 چیست؟»أولئِک

شباهت: هر دو اسم اشاره هستند/ هر دو برای اشاره به جمع هستند/ هر دو بصورت مشترک برای اشاره به جمع  

 روند. مؤنث و جمع مذکر به کار می

 برای اشاره به دور است. أولئِکَ تفاوت: هولاء برای اشاره به نزدیک است و

 امضاء:     نام و نام خانوادگی مصحح :    مره ن 15  جمع بارم : 


